
HUCI MOMEHTI IZ RADA PARTIS&E ORGANIZACIJE U BAHJA-DUCI 
U VREMENU OD 1925 - 1934 GODINE,PO SJECANJU DROGA MA3IN0VIG 
MEHMBDALIJE»TADA RADHIKA TVORNICE DUHANA U BANJA - LUCI.-

V 1922 godini sam završio obušarski zanat.*Ka© mladi 
radnik nisam mogao dobiti posla,tako da sam bio prisiljen 
da radim svakojake poslove samo da bi se izđršavao,Foslije 
tri godine zaposlio sam se u tvornici duhana kao fizički 
rađnikfto jest-1.februara 1924 godine»O tvornici sam ostao 
na radu do 1,januara 1927 godine,Za to vrijeme radio je 
u ovoj tvornici KUsid Iđriz,Martak Štefko i Sivac Jovo, 
Nekoliko mjeseci poslije moga zaposlenja prišao mi je 
Kusid Iđriz i govorio ml o teškim uslovima radnika poslije 
obznanoiPoslije nekoliko razgovora koje smo obavili u krat
kom vremenu podao mi je davati raznu literatutu,kao što 
mi manje brošure,, i^sliSno.Vad u 1925 godini počeo sam đa 
đobijam u to vrijeme partiskl list "Srp 1 8ekiđ",kao i 
komunistička početnicu od Buharina.U ovoj godini, i početkom 
1926 Iđriz Musid me je povezao sa nekim djacima viših raz- 

> reda gimnazije»od kojih ee sjedam Padila Maglajliđa»Veljku
, . Djordjevida i još nekih,Sa ovim drugovima sam se sastajao

4 saopšteno mi je da sam u 3K0J-u,Tađa sam upoznat preko 
Musiđa Idriza da je formirana delija u kojoj sam mogao 

1 prisjetiti Pavo Rađana,Šeremet Akifa,Čarđjlđ Avđu 1 Idriza 
| I2usiđa»Kao Skojevac sa ovim sam drugovima u više navrata,
. izuzev Šeremeta,dolazio u kontakt *ObiSno bi ovi drugovi 

razgovarali o organizaciji,radničkom pokretu,omladini itd.
Iz odnosa medju ovim drugovima,nije bilo teško zapaziti 

t da je Pavo Radan jedan ođ organizatoru ovoga rada i đa on 
^ uglavnom daje instrukcije,zadatke,povezuje ljude i saziva V razne drugove na sastanke,Koliko se mogu sjetiti kroz 
\ razgovor koji sam tada vodio sa Iđrisom lkielćen,parfciBka 
^organizacija u tvornici duhana je formirana početkom 
'p32& godine i njeni prvi Slonovi su bili Musid Iđriz, 
/^artak Štefko i Kivač.Ovo mi je poZnato na osnovu toge ‘

sam ja bio u to vrijeme kao Skojevaezađužen za 
štampu i što sam istu donosio iz grada u tvdrniou i Obično



je predavao jednom od ovih đrugova»Pod kraj 1926 godine ja sam 
trebao đa Idem na otsluženje kadrovskog roka*Još kao Slan 
Skoja obradjiven sam od nekih drugova,a naročito je za to 
izgleda bio zadužen čardžič Avđo«Qvaj mi je davao rasne upute, 
zadatke i tražio je od mene često puta i takve obaveze,koje su 
bile akopčane sa delikatnom odgovornoaču.U novembru navedene 
godine primljen eam u članstvo partije u deliji tvornice duha
na« Prisustvovao sam svega na dva sastanka kao četvrti Slan,a 
oba smo održali izvan tvornioe*Po odlasku u vojsku januara 
1927 držao sam i dalje vezu sa žeit#a Avđom --arđžićera,obzirom 
da sam vojsku služio u Banja-Luoi*Od strane navedenog druga 
davata mi je štampa da bi je rasturao u vojnoj bolnici gdje 
sam služio»Po izlasku iz vojske 1923 godine u julu mjesecu 
uključio sam se u terensku deliju u kojoj su bili Sođžid Avđo, 
Uusid Idriz,jer je i os napustio tvornicu,odnosno otpušten je 
iz tvornice duhana radi afere koja je prouzrokovana samoublatvom 
tadanjeg direktora«U tvornici je prestala da radi partiska 
delija,jer je 1 posleđnjl njen Član Martak Štefko umro,a Kivao 
prešao na rad u ruđnik*Doznao sam kasnije,to jest u.1929 godini 
da su se vršile pripreme za kongres u Drezdenu i to je u vezi 
sa tim kod kude Pave Rađana održan jedan sastanak na kome je 
vršen, izbor delegata za kongresna tome sastanku izmeđju osta
lih prisustvovali su Pavo Radan,Idriz Huaid,Avdo Čarđjlć,Veae- 
lin tilasleša za koje sam ja doznao đa su prisustvovali »U toj 
godini prije odlaska Avde ^ardžida na kongres vršena su prikup
ljanja dobrovoljnih priloga više nego ranije,navodno za strada
le drugove«

Poslije održanog kongresa partiska organizacija 
Banja'pluke bila je obavještena da je njen delegat ćardžid 
pridružio se stavu Slme Markoviča i da su neki drugovi koji 
su sej/vradali sa kongresa pohapšeni med ju kojima je bio i sam 
čarđž^d^'ađa je organizacija obavještena da sa još više povuče 
u ilegalnost,jer bi moglo dođi do provale od strane Čarđžida«
Po #om,pitanju 28 januara 1929 godine održan je sastanak u 
ragpjl JSUsid Iđriza na kojem je prisustvovao Pavo Rađan,Veso 
Maajleša,Idriz Huaić,oin± mi se i Veljko DjorđjeviČ ,te još
2-3 druga koji se ne sječam,na kojem je podnio izvještaj Pavo 
I^đa^l koji se je odnosio na kongres u Dread nu i držanje 
m M c  delegata, povezano sa šesto januarskom diktaturom, eizuaelj on 
U zemlji i uslovima rađa u to vrijeme»U diskusiji je učestvovao 
irbs^Lin Masleša,koji je iznio političku situaciju u svijetu i



unutar bivše Jugoslavije»navodedi porast snaga fašizma,aročito 
istUSudi ItalijUtpodvlaSedi stanje u Španiji,aituaoiju u Njsrna* 
čkoj i povezivanje reakcionarnih snaga bivše Jugoslavije sa 
ovim pokret£ma»Oslij@đ provala u zemlji £ juriša policiskih snaga 
u izvjesnom se je osjetila stagnacija u part iskoni radu u Banja« 
Luci sve do 1931 gođiseS vremena na vrijeme se je eaetajalo,raz- 
govaralo}vršena pripremanja ao rad u novim uolovlaa,tako da je 
ved pod konac 1931 i podatkom 1932 godine poSeo da oživljava 
rad i da ee formiraju nove delije u gradu»kako u raznim društvima 
tako £ industriokim produženima«? 1931 godini bio sam u parbiskoj 
deliji sa Masažom Muhamedom»Idrizom Maslom i još h©kim#a 1932 
godine u organizaciji je bio i Franjo Serafin»Abđuselamom Ble- 
kićem»Leđoia Karabegovidem i drugim.Ova delija je uglavnom djelo« 
vala kroz podružnice UBSovlh sindikata«? ljeto 1934 godine odr
žan je plenum partije u Suturliji u Gornjem Šeheru na kojem 
je bilo preko 20 drugova«Sastanak je trajao cijeli đan*Ha tom 
sastanku kao sekretar komiteta pojavio se Asim Alhođžid»a bili 
su prisutni Kazaz Muhamed »Maslo Iđrlz»Favlid Hikioa»Filipovid 
SafetjDjorđjevid Voljko i drugi*Takođje je prestavljen neki 
drug iz Zagreba kao delegat Pokrajinskog komiteta.Na ovom plenu? 
mu ja sam li dno osjetio da je došlo do neslaganja,jer se je to 
vidjelo da sa delegati ne slažu sa izvještajem sekretara Alho- 
džida kojeg su delegati oštro ktitikovali«X)elegat je kroz svoju 
diskusiju osudio neke pootavke u  referatu a- sto jedi da u iavje-i I ,
ehom Ublaži stvorenu atraosfertuTađa je izabran komitet tajnim 
glasanjem (lietldlma) u koji je izabrano staro rukovodstvom Mi 
'tsfda nismo namni. obavješteni ko je tada izabran »ali smo* kasnije 
doznali i kroz rad osjetili da su M x  došli isti u rukovodstvo« 
MU ovom sastanku nisu prisustvovali Pavo Boden i još neki dru«
gdvi« ■ i
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